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 ملخص

أثناء الأزمات،  برامج المساعدات النقدية في الوصول إلى الخدمات الأساسية    هدفت الدراسة إلى معرفة دور 
إعداد نوعين  ومن أجل تحقيق أهداف الدراسة استخدمت الباحثة المنهج الوصفي التحليلي؛ إذ طبقت ذلك عن طريق  

( فردًا من  160من الاستبانات، تمثل النوع  الأول بالاستبانة المسحية، التي صممت إلكترونيًا، جرى توزيعها على عدد)
  (، %95.63)  : نسبة أي  ،( استبانة153وكان حجم الاستجابة )  المستهدفين والمستهدفات، من مشروع التحويلات النقدية، 

( من الخبراء في  20بينما النوع الثاني من الاستبانة وضع أسئلة مفتوحة )مقابلة كيفية ( جرى توزيعها على عدد )
مشروع النقد، وبعد إجراء التحليلات الإحصائية المتضمنة عددًا من البرامج والأساليب الإحصائية، توصلت الدراسة إلى  

 أبرز النتائج الآتية: 
الاحتياجات الأساسية    ة( بين برامج المساعدات النقدية وتلبي0.05)وجد علاقة ذات دلالة إحصائية عند مستوى  ت   - 

 .المتضررة وتخفيف حدة الفقر والضعف  والأسر للأفراد 
تواجه برامج المساعدات النقدية تحديات كبيرة في محافظة الحديدة، مثل ضعف القدرات المؤسسية للجهات    -   

 . الوصول إلى بعض المستفيدين، وأخيرًا نقص المعلومات   وصعوبة المنفذة 
تحديد الأشخاص المستهدفين من المساعدة    :ن أهم الخطوات التي ينبغي اتباعها في برامج المساعدات النقدية أ -

 المستهدفة.    تتحديد الأثر الذي ستعطيه المساعدة النقدية في تحسين الوضع العام للحالا، و النقدية
 .نها منخفضة؛ لأالمساعدة النقدية ن المبالغ المالية لا تحقق الهدف المرجو من  أ- 
المستفيدأ - يتلقاها  التي  النقدية  المساعدة  نوع  ثم  و ن  الطارئة،  النقدية  المساعدات  هي  الحديدة  محافظة  في  ن 

النقدية، ثم  و   التحويلات  الدولية،  المنظمات  هي  الحديدة  محافظة  في  النقدية  المساعدة  تقديما  الأكثر  الجهة  أن 
 المنظمات المحلية. 
 الكلمات المفتاحية:  

  -المنظمات المحلية - الدوليالقانون    –الأزمات  -  الأساسية  الوصول إلى الخدمات -النقدية برامج المساعدات
 اليمن. 
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Abstract: 

"The role of cash assistance programs in accessing basic services during crises" 

The study aimed to know the role of cash assistance programs in accessing basic services 

during crises. In order to achieve the objectives of the study, the researcher used the 

descriptive analytical approach, where this was applied by preparing two types of 

questionnaires, the first type represented by the survey questionnaire which was designed 

electronically, distributed to a number of (160) individuals from the targeted individuals, 

male and female, from the cash transfer project, and the response size was (153) 

questionnaires, i.e. (95.63%), while the second type of questionnaire was open questions 

(qualitative interview) distributed to a number of (20) experts in the cash project, and after 

conducting statistical analyses that included many statistical programs and methods, the 

study reached the following most prominent results: 

- There is a statistically significant relationship at the level of (0.05) between cash 

assistance programs and meeting the basic needs of affected individuals and families and 

alleviating poverty and vulnerability. 

- Cash assistance programs face major challenges in Al Hudaydah Governorate, such as 

weak institutional capacities of implementing agencies, difficulty in reaching some 

beneficiaries, and finally lack of information. 

- The most important steps that should be followed in cash assistance programs are: 

identifying the people targeted by cash assistance, and determining the impact that cash 

assistance will have in improving the general situation of the targeted cases. 

- The amounts of money do not achieve the desired goal of cash assistance because they 

are low 

- The type of cash assistance that beneficiaries receive in Al Hudaydah Governorate is 

emergency cash assistance, then cash transfers. The most important entity providing cash 

assistance in Al Hudaydah Governorate is international organizations, then local 

organizations. 

Keywords: Cash assistance programs - access to basic services - crises - international law 

- local organizations. Yemen. 

 

 


